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:الأطروحةعنوان الرسالة أو   
العراق جنوب/البصرة محافظة في الرئوي التدرن مرض تجاه المجتمع مناعة دراسة  

:الأطروحة أوممخص الرسالة   
ٝعخبش ٍشع اىخذسُ اىشئ٘ٛ ٍشنيت حقٞقٞت فٜ اىعشاق حسخحك اُ حذسط ٗاُ ّقف عيٚ صَٞع ابعبدٕب. ٍِ ٍضَ٘ع 

شخض ٗافق٘ا عيٚ اُ ٝظبح٘ا صضءا ٍِ اىذساست  74اّزٚ ( فقظ  228رمش ٗ  (164حبىت إطببت ببىخذسُ ٍْٔ  392

رمش ٗ  36شخض سٞطشة ) 74سْت( ببلإضبفت اىٚ  38±23اّبد( ٍخ٘سظ أعَبسٌٕ مبُ بِٞ ) 41 رم٘س ٗ 33ٌٍْٖ )

سمضث اىذساست اىحبىٞت عيٚ رلارت ٍحبٗس: اىَح٘س الأٗه حضَِ دساست سْت (. 7+35اّزٚ ( ٍخ٘سظ ألاعَبس ىٌٖ ) 38

ضشاٗة اىَسبب اىَشضٜ ٍِ خلاه اىخظْٞف ببلاعخَبد عيٚ اىطشق اىضضٝئٞت بعذ رىل اىخحيٞو اىضضٝئٜ ىضْٞبث 

ْخٞضت ىعَيٞت اىخضخٌٞ ببلاعخَبد عيٚ ٗم اىضٍْٜٞ٘ ٍِ اىبنخشٝب ٗىضَٞع اىحبلاث DNAحٌ اسخخلاص اىضشاٗة , ىزىل  

16S rRNA حٌ فٜ ٕزٓ اىذساست حقٌٞٞ مفبءة اىيقبط  اُ صَٞع اىسلالاث اىَحيٞت اىَحيٞت اح٘صعج اىٚ أسبعت ٍضبٍٞع

حٌ دساست اىضْٞبث ٘د اٗ عذً ٗص٘د اىَسخخذً فٜ عَيٞت اىخَْٞع ضذ ٍشع اىخذسُ اىشئ٘ٛ حٞذ حٌ اىنشف عِ ٗص

  INF-γ ٗTNF-α  ٗIL-10 ٗ IL-12اىََٖت فٜ اّخبس اىَذٗساث اىخي٘ٝت فقذ حٌ دساست اىخغبٝٞش اى٘سارٜ فٜ صِٞ 

ٗIL-2   ٗTLR-2  ّخٞضت اىخحيٞو اى٘سارٜ ىخخببعبث ّخبئش اهPCR  اُ ْٕبك طفشاث ٗسارٞت فٜ صَٞع ٕزٓ اىضْٞبث

 ٗارش ٗص٘د ٕزٓ اىطفشاث عيٚ ٍسخ٘ٓ ٗص٘د ٕزٓ اىَذٗساث فٜ اىذً بْبء عيٚ ّخبئش اخخببساث الاىٞضا.  IL-12عذا 

 ضْٞبث اىضشاٗة ٗمبّج اىْخٞضت اُ اىيقبط اىزٛ مبُ ٍْشأة دٗىت اىظِٞ احخ٘ٙ عيٚ صْٞبث اىضشاٗة.ى
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Abstracts of Thesis: 
Tuberculosis is a disease, a real problem in Iraq that are worth considering and that we 
stand on all dimensions. Out of the total 392 cases of tuberculosis than 164) male and 
228 female) only 74 people have agreed to become part of the study of them (33 
males and 41 females) with an average age was between (23 ± 38 years). In addition 
to 74 people control (36 male and 38 female) mean age of them (35 +7 years). The 
study focused on three axes: the first axis study virulent factors of bacterial strains 
based on molecular methods, then molecular analysis had been done for the genes of 
virulence. So genomic DNA was extracted from bacteria and all cases and as a result 
of the process of amplification based on 16S rRNA, all local strains subdivided into four 



groups. This study was to evaluate the efficiency of the vaccine used in the 
immunization against tuberculosis disease. In the subject of study of predisposing 
factors in Iraqi individuals, molecular analysis was done for INF-γ and TNF-α and IL-
10 and IL-12 and IL-2 and TLR-2, as a result of the genetic analysis of the sequences 
of the results of the PCR that there are mutations in all of these genes except for IL-
12. 
 


